
  توضیح دانشگاه تهران درباره 
ساخت برج های سه قلو

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع دانشگاه تهران درباره 
ساخت بی مجوز برج های سه قلو در این دانشگاه و انتقادها در 
کنش نشان داد. »علی مقاری« معاون برنامه ریزی  این زمینه وا
و توسعه منابع دانشگاه تهران در پاسخ به پرسشی پیرامون 
ساخت بی مجوز برج های سه قلو در این دانشگاه به خبرنگار 
ایلنا گفت: موافقت نامه ای بین دانشگاه و شرکت پیمانکار برای 
ساخت سه بلوک بیست و پنج طبقه در چند ماه گذشته منعقد 
کرات  شده، اما هنوز قراردادی برای اجرای آن بسته نشده و مذا
در حال انجام است. یکی از اشکالات مطرح شده، نظر موسسه 
ژئوفیزیک درباره همان مجاورت با ایستگاه هواشناسی است. در 
حال حاضر، ما مشغول مطالعه هستیم که ببینیم آیا این پروژه 
، اما هنوز اجرای این پروژه قطعی نشده  قابل اجراست یا خیر
کنش به یادداشت حمیدرضا  است. مقاری همچنین در وا
صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران مبنی 
ج های دانشگاه تهران  برعدم صدور مجوز برای ساخت بر
گفت: باید بگویم که اصولاً ساختمان هایی که دانشگاه ها، 
نه تنها دانشگاه تهران، بلکه سایر دانشگاه ها در زمین های 
خود ساخته اند، از سال های دور مجوز به صورت رسمی به 
معنای اخذ مجوز از شهرداری نداشته اند. هماهنگی هایی 
انجام می شده، اما اینکه مجوز به معنای خاص آن اخذ 
شود، مرسوم نبوده است. از آنجا که به تازگی به مدیریت و 
برنامه ریزی دانشگاه آمده ام و همچنان در حال بررسی وضعیت 
هستیم، هنوز اطلاعی ندارم که آیا برج ها با شهرداری هماهنگ 
ج ها ساخته شوند و آسیبی  گر قرار باشد بر ، ا شده اند یا خیر
به ایستگاه های هواشناسی نرسانند، طبعا لازم است که با 
شهرداری هماهنگی صورت گیرد، اما چون حساسیت هایی 
وجود دارد، به ویژه در منطقه ای که ایستگاه هواشناسی واقع 
کز مربوطه هماهنگی های لازم انجام شود.  شده است باید با مرا
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع دانشگاه تهران خاطرنشان 
کرده ایم تا مسائل  کرد: در حال حاضر ما پروژه را متوقف 
گر هماهنگی ها صورت نگرفته باشد،  حاشیه ای بررسی شود. ا
ج ها  ، هنوز بر حتماً این کار انجام خواهد شد. در حال حاضر
ساخته نشده و فقط گودبرداری انجام شده است. ما در حال 
کره با پیمانکار هستیم و مسائل متعددی داریم که روشن  مذا
نیست آیا به جمع بندی خواهیم رسید یا خیر. وی افزود: به نظر 
کنون  می رسد که هزینه و تلاشی برای این پروژه صرف شده و ا
ممکن است تغییر کاربری دهد. ما هنوز در حال بررسی هستیم 
و به جمع بندی قطعی نرسیده ایم. به هر حال، باید هزینه هایی 
که برای گودبرداری و سایر موارد صرف شده، با پیمانکار بررسی 
شود و امیدواریم که طی چند هفته آینده به تصمیم نهایی 
برسیم. معاون برنامه ریزی و توسعه  منابع دانشگاه تهران 
همچنین در پاسخ به این سوال که در گذشته، موضوعی 
ح شده که دانشگاه تهران با تعطیلی کافه های محیط  مطر
اطراف دانشگاه، زیست شهری و دانشجویی را تحت تاثیر قرار 
داده است. آیا این روند در دوره ی جدید تغییر خواهد کرد یا 
خیر گفت: در پاسخ به این سوال، باید بگویم که ما این مسئله را 
به عنوان یک اصل در نظر داریم. هر اقدامی که دانشگاه انجام 
گر  می دهد، باید بر اساس مطالعات دقیق و کارشناسی باشد. ا
دانشگاه قبل از تصمیم گیری، مطالعات لازم را انجام ندهد، 
نمی توان از دیگران انتظار داشت که کار کارشناسی کنند. 
ما در حال حاضر این مهم را در دستور کار قرار داده ایم و در 
حوزه های معاونت دانشجویی، فرهنگی و توسعه دانشگاه، در 
گر این نهادها کارهای مطالعاتی  حال مطالعه و بررسی هستیم. ا
و کارشناسی انجام دهند، مطمئناً به نتایجی خواهیم رسید 
 ، که مورد رضایت دانشجویان و کشور باشد. اما در حال حاضر
پاسخی برای این سوال ندارم چون هنوز مطالعه دقیقی صورت 
نگرفته است. مقاری افزود: این موضوع به من وابسته نیست 
که بخواهم به آن پاسخ دهم. زیرا همان طور که اشاره کردم، 
ح توسعه و  مجموعه ای از سه حوزه در دانشگاه مسئول طر
مدیریت حوزه های اطراف دانشگاه هستند. همچنین، در 
هیات رئیسه دانشگاه و شورایی که به ریاست دانشگاه تشکیل 
شده، این مسائل بررسی و تصمیم گیری می شود. بنابراین، 
اینکه آیا تغییرات ایجاد شده به وضعیت قبلی خود بازمی گردد 
یا اصلاح می شود، در حال حاضر نمی توانم به طور قطعی پاسخ 
دهم. امیدواریم که در ماه های آینده، مدیریت جدید دانشگاه 
با مطالعه  جدی و بررسی دقیق مسائل مطرح شده دانشگاه 

بتواند پاسخ های روشنی ارائه دهد. 

کافی است مسافر  – شفق محمدحسینی:  آرمان ملی 
اتوبوس هایی باشید که در سطح شهر تهران تردد می کنند. 
ربطی ندارد که از شمال به جنوب بروید یا برعکس. بسیاری از 
این اتوبوس ها آنقدر کهنه و مستهلک هستند، که برای رسیدن 
تا پایان راه، باید نذر و نیاز کنید! اغلب این اتوبوس ها بیش از 
میزان کارکردشان به فعالیت مشغول هستند. به طوری که روز 
، شاهد تصادف یکی از این اتوبوس ها در  یکشنبه بعداز ظهر
میدان شهدا بودیم که متاسفانه به دلیل نقص فنی، یا طبق 
آنچه راننده گفته بود، گیر کردن پدال گاز بوده است. حادثه ای 
که منجر به از دست دادنِ جانِ عزیزِ دو هموطن شد. چالش 
اتوبوسرانی و مسائل مربوط به آن روزی نیست که در جلسات 
ح نشود، اما همچنان چاره اساسی  شورای شهر تهران مطر
برای آن اندیشیده نمی شود. این میان اما جانِ عزیزِ مردم 
است که متاسفانه ارزان از دست می رود. به طوری که حادثه 
تصادف اتوبوس خیابان شهدا، دو کشته برجای گذاشت. 
کم نیست. هرچند  تعداد اتوبوس های فرسوده در تهران 
چندماه پیش مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران از 
تجهیز ناوگان جدید اتوبوسرانی در خطوط مناطق شرق و 
جنوب شهر تهران خبر داد. مهدی علیزاده مدیرعامل شرکت 
واحد اتوبوسرانی تهران به مهر گفته بود: تعداد اتوبوس های 
نوسازی شده شهر تهران به بیش از ۹۴۰ دستگاه رسیده که در 
خطوط به کار گیری شده است. این درحالی است که با تردد 
، مشاهده خواهید کرد که این رقم برای شهری  در سطح شهر
، رقمی ناچیز است. البته  با این میزان جابه جایی در طول روز
علیزاده اظهارکرده بود که برای رسیدن به شرایط مطلوب در 
شهر تهران باید75۰۰دستگاه اتوبوس نو داشته باشیم. این 
درحالی است که روزانه تعداد زیادی از افراد برای تردد در 
ساعات مختلف روز از اتوبوس استفاده می کنند. اما متاسفانه 
خ می دهد، توجهی به اتوبوس های  تنها زمانی که حادثه ای ر
فرسوده می شود و بعد، کم کم مشمول مرور زمان می شود. 
این درحالی است که اتوبوس های برقی هم که در چندسال 
گذشته مدام درحال رفت و آمد به پایتخت بوده اند، هنوز 
رویت نشده اند!بعدازظهر یکشنبه، در خیابان مجاهدین 
اسلام در تهران، یک دستگاه اتوبوس به دلیل نقص فنی که به 
گفته راننده گیرکردن پدال گاز بوده، با3دستگاه موتورسیکلت 
و ۴دستگاه سواری تصادف زنجیره ای را تشکیل می دهند که 
منجربه فوت دو نفر و مصدومیت ۹نفر می شود. در همین 
راستا، رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر به حادثه 
کنش نشان داد و از  گون شدن اتوبوس در میدان شهدا، وا واژ
عدم تخصیص کامل بودجه اورهال اتوبوس ها انتقاد کرد. سید 
جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران در تذکر پیش از دستور دویست و هفتاد 
و پنجمین جلسه شورای شهر تهران و با اشاره به حادثه روز 
یکشنبه برای یک دستگاه اتوبوس در میدان شهدا تهران گفت: 
روز یکشنبه با یک فاصله حدود 3 الی ۴ ساعته پس از جلسه 
شورا حادثه تلخی در خیابان مجاهدین اسلام رخ داد. تشکری 
هاشمی با بیان اینکه این حادثه تلخی است که در ساعت 
کاری و در یک شهر آرام اتفاق افتاده اظهار کرد: اما این تنها یک 
گر کمی این حادثه را ریشه  ، ا تصادف نبود. اعضای شورای شهر
یابی کنیم به نکات خاصی می رسیم. سال ساخت اتوبوسی که 
تصادف کرد ۱3۸۶ بوده یعنی ۱7 سال در تهران کار کرده و مسافر 
جابه جا کرده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای شهر تهران ادامه داد: مطابق مصوبه ۱7 دی سال ۱۴۰۲ 
گر  دولت، میزان کارکرد اتوبوس ها ۱۰ سال است و گفته شده ا
اتوبوسی اورهال شود 5 سال به عمر آن اضافه می شود. یعنی 
کثر  گر این اتوبوس اورهال هم می شد که نشده بود؛ حدا حتی ا
عمر مفید آن باید ۱5 سال می بود. اما شاهد هستیم که این 

اتوبوس ۱7 سال کار کرده است. 

  رنجِ مردم از اتوبوس های فرسوده
وی تصریح کرد: در طول سه سال گذشته بارها و بارها گفته ایم 
که ناوگان اتوبوسرانی تهران فرسوده و زهوار در رفته است. این 
اتوبوس ها دیگر قادر به ارائه خدمات به شهروندان نیستند. 
مردم ما با رنج و مصیبت بسیار از اتوبوس ها استفاده می کنند. 
اقداماتی که شهرداری تهران انجام داده، جای تشکر دارد و در 
برابر کارهای انجام نشده نیز جای گله مندی وجود دارد. وقتی 
تهران به 7 هزار اتوبوس احتیاج دارد، ما نمی توانیم دلخوش 
به قرارداد ۱5۰۰ اتوبوس داخلی و یک قرارداد اتوبوس برقی که 
کید بر  چیزی از آن مشخص نیست باشیم. تشکری هاشمی با تا
اینکه به هر قیمت ممکن باید برای تهران اتوبوس تامین کنیم، 
گفت: در بودجه، ۱۰ هزار میلیارد تومان مازاد برای ناوگان حمل 
و نقل عمومی اختصاص داده ایم تا مشکلات حمل و نقلی 
کاهش یابند اما بخش اندکی از این بودجه ها صرف بهبود ناوگان 
و توسعه آن شده است. رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل 
شورای اسلامی شهر تهران درباره ناوگان حمل و نقل عمومی 
گفت: کهنه بودن ناوگان خاص اتوبوسرانی نیست. در مترو نیز 
شاهد همین موارد هستیم در بازدیدی که چند روز گذشته 
گن سازی داشتم، متوجه شدم از ۱5۰۰ میلیارد  از مجموعه وا
تومان بودجه سال گذشته تنها ۲۶۲ میلیارد تومان هزینه قطعی 
شده یعنی مصوبات ما تاثیرگذاری لازم برای بهبود نداشته اند. 
هر چقدر که هزینه تصویب کنیم، اما برای اورهال تخصیص 
نیابد یعنی کاری نکرده ایم، مشکلات متعلق به اتوبوسرانی و 
گن سازی نیستند بلکه مشکل تامین منابع است. تشکری  وا
هاشمی تصریح کرد: متوفیان و مجروحان حادثه میدان شهدا 
باید توسط مسئولان شهرداری تهران سرکشی شوند و باید به 
کرده گفته  مسائل درمانی مصدومان توجه شود و نباید خدای نا
شود آن ماشین بیمه داشته و هزینه ها باید از بیمه گرفته شود 

ما در مقابل تمامی شهروندان مسئول هستیم. 
وی شخصی و موتورسیکلت   ترجیحِ استفاده از خودر

به جای اتوبوس
، برای  اما استفاده از حمل و نقل عمومی در سطح شهر
اندازه ای  تا  که دارای خودروی شخصی هستند،  عده ای 
کاهش یافته است. هرچند همین افراد هم معتقدند برای تردد 
، به صرفه نیست که از وسیله نقلیه شخصی  روزانه و مستمر
استفاده کنند. باتوجه به افزایش چشمگیر بهای خودرو در 
سال های اخیر و عدم تناسب دستمزد اغلب اقشار جامعه با 
قیمت کالاهای مصرفی روزانه، افراد بسیاری ترجیح می دهند 
که با اتوبوس و مترو تردد کنند، به جای استفاده از خودروی 

شخصی. هرچند همه کارشناسان موافق این مساله نیستند. 
در همین زمینه محمدجواد شاهجویی، کارشناس حوزه حمل و 
نقل درباره مشکلات ناوگان اتوبوسرانی در ایران به »آرمان ملی« 
گفت: به نظرمن مساله مهم در این حوزه، بحث اقتصادِ حمل 
و نقل و بحث نگهداشتن قیمت ها به صورت دستوری و درکنار 
آن بحث یارانه انرژی است که اعطا می شود. برای مثال درحال 
حاضر آنقدر قیمت سوخت در داخل شهرها ارزان است، که اولا 
مدل استفاده مردم از حمل و نقل عمومی تغییر کرده و ثانیا 
اینکه دستگاه های متولی آن اعتباری را که لازم دارند، برای اینکه 
بتوانند توسعه ناوگان بدهند را ندارند. میزان مصرف مردم هم از 
کرده است و مردم بیشتر  ناوگان اتوبوسرانی کاهش جدی پیدا
به سمت استفاده از خودروهای شخصی رو آورده اند. حتی 
با تحمل ترافیک به سمت استفاده از موتورسیکلت رفته اند 
و مدل حمل و نقل تغییر کرده است. کسی که مثلا در شهر 
تهران بتواند از موتورسیکلت استفاده کند، قطعا دیگر از مترو و 
گر بتواند مثلا با مدت  اتوبوس برایش به صرفه نخواهد بود. یا ا
زمان مشابه در یک مسیر از مبدا تا مقصد با خودروی شخصی 
خود با راحتی بیشتری طی مسیر کند، قطعا دیگر حاضر نیست 
از حمل و نقل عمومی استفاده کند. او درباره مقایسه حمل و 
نقل عمومی دیگر کشورها با ایران نیز افزود: بیشتر کشورهای 
گر به دنبال افزایش استفاده مردم از حمل و نقل عمومی  دنیا ا
که روی سوخت خودروهای  هستند، به واسطه این است 
شخصی و وسایل نقلیه شخصی آنقدر مالیات و عوارض بستند 
به نفع حوزه حمل و نقل عمومی که هزینه فایده استفاده از 
وسیله نقلیه شخصی نمی صرفد که مردم بخواهند هرروز از 
خودروی شخصی خود برای حمل و نقل استفاده کنند. و به 
این واسطه است که می توانند توسعه حمل و نقل عمومی را 
در دستور کار قرار دهند. در مورد کشور ما مساله دیگر در این 
خ سوخت ایجاد  حوزه این است که منابعی هم که از افزایش نر
می شود، هزینه و خرج توسعه حمل و نقل عمومی نمی شود و در 
قسمت های دیگر خرج می شود، درحالی که در کشورهای دیگر 
برعکس است. این کارشناس حمل و نقل درباره اتوبوسران ها 
و وضعیت شغلی خود این افراد و شرکت های مربوطه در این 
حوزه نیز گفت: الان شرایط به گونه ای شده است که دیگر نه 
برای خود شخص و نه برای شرکت ها نمی صرفد که با اتوبوس 
فعالیت کنند و واقعا درآمد حاصله از آن، حتی هزینه های خود 
ک آن را هم تامین نمی کند. و همین  این وسیله نقلیه و استهلا
سبب شده است که خیلی از افرادی که اتوبوس داشتند، بخشی 

از آنها حذف شدند و تغییر شغل دادند. 
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تلنگر

اخبار کوتــــاه

 
اتوبان بهشت زهرا

با اینکه مکان هایی را برای گل فروش های بهشت زهرا تهیه 
کان دختر وپسرهای کوچکی هستند  کرده اند ولی هنوز کما
که کنار خیابان مشغول به این کار هستند و با خطرات زیادی 
دست و پنجه نرم می کنند. از مسئولان تقاضا داریم که این 
مکان ها را با قیمت های مناسب تری به این فروشندگان 
کوچک اجاره بدهند که از خطرات مصون باشند و هم ترافیک 

ایجاد نشود. 
بنگر از تهران 

خرید امتیاز برق
خرید امتیاز برق افزایش صددرصدی داشته و کسانی که در 
روستاها زندگی می کنند واقعا با مشکل روبه رو شده اند برای 
خرید یک امتیاز برق باید نزدیک به ۱۰میلیون هزینه کنند تا 
بتوانند کنتور برق دریافت کنند. از مسئولان تقاضا داریم که 

نسبت به این افزایش توضیحاتی بدهند. 
صمیمی از گیلان

طرح ترافیک
لطفا فکری به حال ترافیک خیابان حافظ شود. با وجودی 
ح ترافیک است همیشه شلوغ است چه در ساعت  که در طر

طرح ترافیک و چه زمانی که طرح ترافیک تمام می شود. 
یک شهروند از تهران

                       88105007                 
روی خط آرمان ملی

عضو شورای شهر: ناوگان اتوبوسرانی تهران زهوار در رفته است

ناوگان مستهلک اتوبوسرانی تهران
، تهران به 7هزار اتوبوس نیاز دارد    اتوبوس های فرسوده تهران همچنان جانِ شهروندان را می گیرند               طبق گفته عضو شورای شهر

 ورود سامانه بارشی از پنجشنبه
سازمان هواشناسی اعلام کرد: طی سه روز 
صاف  کشور  مناطق  غالب  در  آسمان  آینده 
خواهد بود که در شهرهای صنعتی و پرجمعیت 
سبب افزایش غلظت آلاینده های جوی و کاهش 
کیفیت هوا خواهد شد. بعد از ظهر پنجشنبه با 
ورود سامانه بارشی به کشور از اواخر وقت و طی 
روز جمعه در جنوب غرب و غرب کشور بارش 
باران و در برخی مناطق رعد و برق و وزش باد 
شدید رخ خواهد داد. شنبه علاوه بر مناطق یاد 
شده در دامنه های البرز غربی و مرکزی و برخی 
خ  کنده ر مناطق آذربایجان غربی نیز بارش پرا
خواهد داد. طی سه روز آینده افزایش تدریجی 
دما در غالب مناطق کشور انتظار می رود. شایان 
ذکر است طی سه روز آینده خلیج فارس مواج و 

متلاطم خواهد بود. 

له   تبدیل پارک لا
به فضای شاد اجتماعی

شهردار منطقه ۶ تهران از تبدیل پارک لاله به 
فضای شاد اجتماعی و برگزاری جشنواره دختر 
 ، و بابا در این بوستان خبر داد. به گزارش مهر
سید مرتضی روحانی، شهردار منطقه ۶ تهران 
له هر ماه یک فضای اجتماعی  گفت: پارک لا
برگزاری  برنامه  و جدیدترین  خواهد داشت 
جشنواره دختر و بابا جهت تقویت ارتباط والدین 
با فرزندانشان است. جشنواره دختر و بابا از دهم 
تا هجدهم آبان ماه برای سه گروه سنی کودک، 
نوجوان و جوان از ساعت ۱۶ تا ۲۲ برگزار می شود. 
وی خاطر نشان کرد: برگزاری بازی های تفریحی 
و برنامه های شاد و معرفی دختران موفق در 
حوزه هنر و تحصیل از دیگر برنامه های این 

برنامه است. 

۶ درصد مدارس نیازمند بازسازی
 معاون فنی و نظارت سازمان نوسازی مدارس 
کشور با بیان اینکه ۶ درصد مدارس نیازمند 
تخریب و بازسازی هستند گفت: براساس میزان 
لرزه خیزی و ضوابط آیین نامه ۲۸۰۰، توجه بیشتر 
به مدارسی است که در پهنه خطر نسبی و بسیار 
بالا قرار دارند. مجید عبداللهی در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه در صورت عدم استحکام 
بازسازی،  و  تخریب  نیازمند  مدارس  بنای 
این مدارس مورد استفاده دانش آموزان قرار 
مصوب  دستورالعمل  طبق  گفت:  نمی گیرد 
شورای عالی آموزش و پرورش که ابلاغ آن انجام 
مسئولان  برعهده  مدارس  نگهداری  شده، 
نگهداری فضای ادارات کل آموزش و پرورش، 
پرورش  و  آموزش  عهده  بر  جزئی  تعمیرات 
منطقه و تعمیرات اساسی با هماهنگی ادارات 
کل آموزش و پرورش استان ها برعهده ادارات 
کل نوسازی مدارس است. وی با بیان اینکه 
موضوع مدارس نیازمند تخریب، بازسازی و 
مقاوم سازی تقریبا از سال ۱3۸۰ در دستور کار 
سازمان قرار دارد تا فضای عمومی مانند مدارس 
کم و تمرکز جمعیت است، در  که دارای ترا را 
اولویت قرار گیرد افزود: آن زمان ۶5 درصد فضاها 
نیازمند تخریب، بازسازی و مقاوم سازی بوده 
که با تلاش و برنامه ریزی صورت گرفته امروز به 
حدود ۱۹ درصد رسیده، از این تعداد ۱3 درصد 
نیازمند مقاوم سازی هستند یعنی عملاً مدرسه، 
استحکام بنای لازم را برای فعالیت دارد و باید 

برای بهبود کیفیت و سازه اقدام شود. 

وضعیت نامساعد رشته بیهوشی 
انجمن  رئیس  سلیمی،  دکترعلیرضا 
آنستزیولوژی و مراقبت های ویژه ایران با هشدار 
نسبت به وضعیت نامساعد رشته بیهوشی در 
کشور، اقبال کم به آن و خالی ماندن صندلی های 
منظر  از  کشور  گفت:  رشته،  این  دستیاری 
متخصصان بیهوشی کمبود ندارد و متخصصان 
کاری به ارائه خدمات می پردازند؛ اما  با فدا
متاسفانه با توجه به وضعیت درآمدی نامساعد، 
به اقدامات زیبایی روی می آورند، اقداماتی که 
به مهارت چندانی نیاز ندارد. این متخصص 
بین المللی  کنگره  « اینکه  بیان  با  بی هوشی 
آنستزیولوژی، مراقبت های ویژه و درد«، ۱۶ تا 
۱۸ آبان ماه برگزار می شود، گفت: پنل »هوش 
مصنوعی« یکی از پنل های این کنگره است و به 

بررسی بیهوشی در سال ۱۴3۰ می پردازد. 

توضیح درباره کمبود داروهای 
بیماران هموفیلی

کنش به مطلب   سازمان غذا و دارو در وا
منتشر شده در خبرگزاری ایلنا با عنوان »اعلام 
داروهای کمیاب بیماران هموفیلی جوابیه ای 
ح زیر صادر کرد: سازمان غذا و دارو در  به شر
راستای تأمین پایدار داروهای حیاتی برای 
بیماران هموفیلی، به ویژه داروی امی سیزوماب، 
در تلاش است تا از طریق تعامل با بیمه ها و 
تأمین هزینه ها، دسترسی بیماران به این دارو 
را بهبود بخشد. امی سیزوماب که به عنوان یک 
درمان نوین شناخته می شود، به ویژه برای 
کتور ۸، از اهمیت  کودکان مبتلا به کمبود فا
بالایی برخوردار است و موجب کاهش هزینه ها 
در  می شود.  آنان  زندگی  کیفیت  ارتقای  و 
کتور ۹، با رفع مشکل تامین  خصوص تأمین فا
فرآورده مذکور برای کوتاه مدت و توزیع بر اساس 
لیست اعلامی معاونت درمان، سازمان غذا و 
دارو برنامه ریزی منظمی برای ایجاد ذخایر 
استراتژیک دارویی در دست دارد تا از بروز 

مشکلات مشابه در آینده جلوگیری شود. 

کید بر اهمیت زمان    معاون مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشت با تا
در درمان و نجات بیمار سکته مغزی، گفت: زمان طلایی درمان سکته مغزی، 3 تا ۶ ساعت اول 
است و مردم با شناخت علائم سکته مغزی، می توانند این زمان را مدیریت کنند. به گزارش ایلنا، 
سکته مغزی دومین علت مرگ و اولین علت ناتوانی در کشور است و از آنجا که این بیماری یک 
عارضه  عروقی است، می تواند آسیب ها و ناتوانی های طولانی مدت مغزی ایجاد کند که شدت 
ناتوانی ناشی از آن به وسعت ایسکمی و زمان مداخله درمان ارتباط دارد. نسرین بیات با اشاره 
کتبر، روز جهانی سکته مغزی و اهمیت پیشگیری از بروز آن، گفت: سالانه به  به فرارسیدن ۲۹ ا
طور متوسط، ۱5۰ هزار مورد از انواع سکته مغزی در کشور اتفاق میفتد که شامل سکته های 
مغزی ایسکمیک و سکته های مغزی هموراژیک )سکته مغزی ناشی از خونریزی مغزی(، است. 
وی افزود: آنچه در مورد سکته های مغزی بسیار اهمیت داشته و محور برنامه ریزی های وزارت 
بهداشت قرار دارد، مدیریت زمان طلاییِ تشخیص و مداخله درمانی اولیه سکته مغزی است. 
کید براینکه زمان طلایی درمان سکته مغزی 3 تا ۶ ساعت اول بروز سکته است،  بیات با تا
گاهی رسانی به جامعه باید به گونه ای باشد که آحاد جامعه علائم هشدار دهنده  تصریح کرد: آ
سکته مغزی را بشناسند و سریع با اورژانس تماس بگیرند؛ معمولا زمان طلایی را از موقعی که فرد 
دچار علائم سکته شده تا وقتی که اطرافیان با اورژانس تماس می گیرند، از دست می دهیم. وی 
با بیان اینکه درحال حاضر بیش از ۱۱۰ مرکز درمانی در کشور قابلیت پذیرش و درمان بیماران کد 
7۲۴ )برنامه ملی مدیریت درمان سکته های حاد مغزی( را دارند، عنوان کرد: کد 7۲۴، شامل 
خدماتی است که برای بیمار با علائم سکته حاد مغزی، در 7 روز هفته و ۲۴ ساعت شبانه روز 
توسط بیمارستان های مجری این برنامه، انجام می شود. وی ادامه داد: همچنین، درحال 
حاضر ۱۰ مرکز با قابلیت ارائه خدمات تخصصی 7۲۴ در لایه چهارم خدمات سکته مغزی نیز 
در سطح کشور داریم که مجهز به دستگاه های آنژیوگرافی برای مداخلات عروقی سکته های 
کز به  حاد مغزی هستند؛ طی زمان بندی صورت گرفته در یکی دو سال آینده تعداد این مرا
۲۰ مرکز خواهد رسید. وی با بیان اینکه میانگین سن بروز سکته های مغزی در کشور ۶5 تا 7۰ 
سال است، عنوان کرد: بیمارستان های مجری برنامه 7۲۴ دارای واحدهای SCU هستند که 
بیماران سکته مغزی در این بخش ها بستری شده و خدمات و درمان های ویژه ای به آنها ارائه 
می شود. وی درخصوص آمارهای جهانی بروز سکته مغزی، گفت: آمار جهانی بروز سکته مغزی، 
۱3۹ در ۱۰۰ هزار نفر جمعیت است. وی گفت: تمامی ناوگان اورژانس پیش بیمارستانی کشور 
با کد 7۲۴ آشنا هستند و کد سما )سکته مغزی اورژانس پیش بیمارستانی( نیز جهت مدیریت 
زمان و درمان بیماران با احتمال سکته مغزی اجرا می شود. اورژانس به محض دریافت تماس 
شهروندان، سریعا به محل اعزام شده و در کوتاه ترین زمان بیمار به نزدیک ترین بیمارستان 
مجری درمان سکته های حاد مغزی، منتقل می شود.  بیات درخصوص اقدامات اولیه ای که 

اطرافیان بیمار سکته مغزی تا رسیدن آمبولانس باید انجام دهند، توضیح داد: اطرافیان بیمار 
در ابتدا باید با اورژانس تماس بگیرند. نکته دوم این است که تا زمان رسیدن اورژانس درصورتی 
که راه تنفسی بیمار بسته است، سعی کنند راه تنفس او را باز کنند. فردی که دچار سکته مغزی 
شده، ممکن است دچار کاهش سطح هوشیاری شود یا استفراغ کند، بنابراین می توان به آرامی 
بیمار را به یک طرف برگرداند تا به این شکل از برگشت مایع استفراغی به راه هوایی جلوگیری 
شود. وی درخصوص ارائه خدمات توانبخشی به بیماران سکته مغزی گفت: در برنامه ملی 
مدیریت درمان سکته های حاد مغزی در تمامی بیمارستان های مجری، ساختار توانبخشی 
و ارائه خدمات کامل توانبخشی سکته مغزی مانند کاردرمانی، فیزیوتراپی و گفتاردرمانی تعریف 
کز مجری این برنامه،  شده است؛ در سال ۱۴۰۲ حدود 3۰ درصد بیماران سکته مغزی در مرا
خدمات توانبخشی را دریافت کردند و درصدد هستیم تا خدمات توانبخشی در تمامی این 
کز تسری پیدا کند و تعداد بیشتری از بیماران این خدمات جامع را دریافت نمایند. وی  مرا
درخصوص علائم سکته مغزی، گفت: علائم هشدار دهنده بروز سکته مغزی شامل، گیجی، 
سفتی گردن، اشکال در صحبت کردن، عدم درک مطلب دیگران، بی حسی صورت و یا دست و 
پا، دوبینی، تاری دید، نابینایی در یک یا دو چشم،  سردرد شدید همراه با حالت تهوع و گیجی، 
اشکال در راه رفتن، عدم تعادل و تشنج، که ممکن است هر کدام به تنهایی یا در کنار برخی 
علائم دیگر در یک فرد ظاهر شود و هشدار دهنده وقوع سکته مغزی باشد. وی با بیان اینکه 
زمان مهم ترین عامل در بهبود بیماران سکته مغزی است، اظهار کرد: سکته مغزی بیماری 
خاموش است، افراد بدون هیچ علتی تعادل، حافظه، کنترل عضلات و توانایی شناختی خود 
را به طور موقت از دست می دهند که موقت بودن این علائم نشان دهنده گذر از خطر نیست، 
کز درمانی مراجعه کند. بیات از اجرای برنامه  بلکه فرد باید حالات خود را جدی بگیرد و به مرا
مدیریت درمان سکته مغزی از راه دور )تله استروک( در آینده ای نزدیک در کشور خبر داد و 
گفت: این برنامه به منظور ارائه خدمت به مناطق دوردست کشور قابل اجراست، در این برنامه 
کز بسیار تخصصی در سطح کشور تعیین شده و پزشکان نورولوژیست و سایر متخصصین  مرا
کزی که امکانات  به صورت آنلاین آماده دریافت اطلاعات بیمار و ارائه خدمت به بیماران در مرا
درمانی و نیروی تخصصی برای درمان سکته مغزی ندارند، هستند؛ به این صورت که معاینات 
کز پیشرفته مخابره و برای بیمار تصمیم  و آزمایش های بیمار با سیستم های الکترونیکی به مرا
گیری شده و اقدامات درمانی برای بیمار یا در همان مرکز انجام و یا بیمار به نزدیک ترین مرکزی 
که امکانات پیشرفته تری برای اقدام درمانی مناسب بیمار دارد، منتقل می شود. معاون مرکز 
مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشت خاطرنشان کرد: این برنامه در دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه پایلوت شده و قرار است برای نقاطی که امکانات تخصصی لازم را برای 

درمان سکته مغزی ندارند، اجرایی شود. 

زمان طلایی درمان سکته مغزی؛ 3تا۶ساعت اول


